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Szövevényes ingatlancserék

Folytatás. a 2. oldalon

avagy hogyan mûködik egy önkormányzati mutyi

A nyugdíjak tavalyi reál-
érték-csökkenését a kor-
mánynak egyösszegû kifi-
zetéssel kell elismernie a
KDNP szerint, mely ösz-
szeg egytizenketted részé-
vel kellene korrigálni az
ez év január elsejétõl ha-
tályos nyugdíjak összegét.
„A kormány elhibázott
gazdaságpolitikája és a
megszorítások miatt az
elmúlt évben a nyugdíja-
sok átlagosan 30 ezer
forinttal kaptak kevesebb
nyugdíjat, mint amennyi
járt volna nekik. A

kormány saját, rossz dön-
téseinek árát az amúgy is
nehéz helyzetben lévõ
nyugdíjasokkal fizetteti
meg” – áll a KDNP közle-
ményében. A keresztény-
demokraták vissza akar-
ják adni azt a nyugdíja-
soknak, amit a Gyur-
csány-kormány elvett tõ-
lük. „Nem hagyjuk, hogy
a nyugdíjasokat megté-
vesszék, és velük fizettes-
sék meg a kormány rossz
döntéseinek árát! – tartal-
mazza a közlemény.
Semjén Zsolt emlékezte-

tett rá, hogy a kormány is
elismeri, hogy 2007-ben a
nyugdíjak reálértéke mint-
egy 3,8 százalékkal csök-
kent, ami azt jelenti, hogy
minden nyugdíjastól 30
ezer forintot vett el a kor-
mány. Mivel a májusi inf-
láció is magasabb lett a
vártnál, különösen indo-
kolt a nyugdíjak rende-
zése.

A KDNP a nyugdíjasok védelmében

Ingatlanspekuláció-gyanús botrány gyûrûzik a szegedi
városvezetés feje fölött? A SZVSE-pálya és a városi stadion,
a SZEOL-pálya körüli ingatlancserék háttéralkujáról és a
jogi szabálytalanságoktól hangos a média. A város és az
érintett cég, a Szeviép cégcsoport vezetése a sport elleni
támadásként aposztrofálta a helyzetet, de kiderült, hogy az
ügyben már a rendõrség is nyomoz. Folyt. 2. o.

Azt akarja elérni a Kereszténydemokrata Néppárt, hogy
a kormány a fogyasztói árnövekedéshez igazodva kor-
rigálja a nyugdíjakat – jelentette ki Semjén Zsolt pártel-
nök. A KDNP mindezt országgyûlési határozati javas-
latban rögzíti, melynek lényege, hogy az Országgyûlés
arra kötelezze a kormányt, hogy adják vissza a nyugdí-
jasoknak azt, amit elvettek tõlük.

Dübörög a Sokadalom!

Ismét ezrek keresik fel
a Homokháti Sokadalom programjait
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Rácz Jenõ sürgeti a légimentés elindítását

Példaértékû összefogásnak nevezte Rácz
Jenõ, a Veszprém Megyei Kórház fõigaz-
gatója azt a hangsúlyozottan nem politikai,
hanem szakmai alapon nyugvó összefogást,
mellyel a megye települései közösen léptek
fel a szentesi légimentõ-bázis megépíté-
séért a Csongrád Megyei Közgyûlés fel-
hívására. A Légimentõ Kht. felügyelõbi-
zottsági tagjaként Rácz Jenõ javaslatot tett
az egészségügyi miniszternek arra, hogy
pár héten belül induljon meg a légimentés
a Dél-alföldi régióban, és addig is elérhetõ
legyen a szolgáltatás, amíg a szentesi bázis
felépül.

„Nem nevezhetjük sikertörténetnek az elmúlt
két év egészségügyi reformjait, éppen ezért
újra kell értékelni minden szinten ezeket a
kérdéseket, és folyamatosan keresnünk kell a
megoldásokat” – tette hozzá a volt egész-
ségügyi miniszter. Ezt a munkát segíti az is,
hogy megvizsgálják azokat, az esetenként

intézményi vagy önkormányzati szintû
törekvéseket és reformlépéseket, melyekkel
az adott település kíván javítani ellátórend-
szerén.

A korábbi egészségügyi miniszter elmond-
ta, hogy bizonyos ellátásokat csak olyan
intézményekben lehet nyújtani, ahol a
speciális szakmai és tárgyi feltételek
maradéktalanul rendelkezésre állnak, és ezt
el kell fogadnia mindenkinek. Csongrád
megye gazdag tanyavilágában egy másik
fontos szempont is elõtérbe kerül, neve-
zetesen a sürgõsségi ellátás. A kórházba
szállítást megelõzõen olyan ellátást kell nyúj-
tani a betegeknek, hogy a riasztást követõen
egy órán belül szakszerû ellátást kapjon
mindenki. Rácz szerint ebben a munkában
van kiemelt szerepe a mentõszolgálatnak,
és pont ezért fontos, hogy minél elõbb újra
elinduljon a légimentés a Dél-alföldi régi-
óban. Horváth Imola

A háttérben a SZVSE értékes ingatlanja áll,
melyre még évekkel ezelõtt szemet vetett a
fent említett építõipari magáncég. E területet
elidegenítési tilalom védi, amit csak a köz-
gyûlés változtathat meg, így a leendõ vásárló-
nak érdemes volt már jó elõre egyeztetnie az
önkormányzattal és a tulajdonossal.

Milliárdok egy tollvonással
A terület megszerzésére meg is született a
közös terv, mely szerint a fizetési nehéz-
ségekkel küzdõ SZVSE sportegyesület eladja
területét a Szeviép cégcsoportnak, és kap egy
700 milliót érõ, felújított sportpályát és 230
millió forintot cserébe. A város pedig, hogy az
elidegenítéssel kapcsolatos kellemetlen-
ségeket kikerülje, beépíti az ügyletet a
megyeszékhely sportfejlesztési koncepciójába.
Ezek szerint Szeged város önkormányzata
pályázati úton értékesíti az Etelka sori sta-
diont, azt a Szeviép megszerzi, kicsinosítja,
majd átadja a SZVSE-nek cserébe az egyesület
ingatlanjáért, a város pedig uszodaépítésre
fordítja az Etelka sori SZEOL-stadionért
kapott pénzt, és hálából közgyûlési többséggel a
Szeviép új ingatlanjáról leveszi az elidegenítési
tilalmat. Így a SZVSE-pálya már nem csak
sportcélra lesz hasznosítható, a Szeviép kapa-
vágás nélkül nyerhet az üzleten akár kétmil-
liárd forint értékû földrögöt és fûcsomót.

Kiborult a bili
Kényelmetlen helyzetet szült azonban egy
nyilvánosságra került videó, amelyen a fent

említett közös tervnek az ismertetése látható
az érintettek - Szentgyörgyi Pál gazdasági
alpolgármester és Pistrui László, a Szeviép
cégcsoport egyik tulajdonosa - elõadásában
egy nyilvános SZVSE-közgyûlésen. A videón a
felek már kész tényként beszélnek a városi sta-
dion átruházásáról, holott a pályázatot a
felvételt követõen hat hónappal írták csak ki.

Nyomozás és fenyegetõzés
A SZVSE és a Szeviép cégcsoport – ezen a köz-
gyûlésen – aláírt egy szerzõdést, melynek
értelmében konzorciumban nyújtanak majd be
pályázatot az Etelka sori stadionra. A pályázat
benyújtása elõtt a vasutas sportegyesület azon-
ban kihátrált. Szeged Megyei Jogú Város
Önkormányzata ugyanis „lecsippentett” egy
darabot a Tisza-parti ingatlanból, mert
idõközben felépült egy áruház a szomszéd
telken, aminek a megközelítéséhez szükség volt
bekötõútra.
Így a Szeviép érvénytelen papírokat adott be,
ezért a bíráló bizottság nem fogadta el a cég
vételi ajánlatát. Idõközben kiderült az is, hogy
egy bejelentés alapján a Bács-Kiskun Megyei
Rendõr-fõkapitányság Bûnügyi Igazgatóság
Gazdaságvédelmi Osztálya eljárást folytat
ismeretlen tettes ellen, jogtalan hátrányt okozó
hivatali visszaélés bûntettének megalapozott
gyanújával.

A város hallgat, az érintett cég vezetõje pedig a
sorozatos támadások miatt azzal fenyegetõzik,
hogy kiszáll Szeged két élcsapatának – a Pick
kézilabdázóinak és a Szeviép kosárlabdázóinak
– szponzorálásából. Csala Krisztián

Szövevényes szegedi ingatlancserék
Folytatás az 1. oldalról.
Ingatlanspekuláció-gyanús botrány gyûrûzik a szegedi városvezetés feje fölött? A SZVSE-pálya és a
városi stadion, a SZEOL-pálya körüli ingatlancserék háttéralkujáról és a jogi szabálytalanságok-
tól hangos a média. A város és az érintett cég, a Szeviép cégcsoport vezetése a sport elleni
támadásként aposztrofálta a helyzetet, de kiderült, hogy az ügyben már a rendõrség is nyomoz.

Nem hozták meg a hozzájuk fûzött reményeket a magyar egészségügyben az elmúlt években
végbement változások, illetve törekvések. Rácz Jenõ volt egészségügyi miniszter egy szegedi
tanácskozáson azt hangsúlyozta, hogy meg kell vizsgálni a helyi – akár intézményi szintû –
kezdeményezéseket, mert a jó példákkal jelölhetõ ki a helyes út.

Balesetveszélyes
útviszonyok
A híradásokban gyakran tudósí-
tanak frontális ütközésekrõl, felis-
merhetetlenségig összetört gép-
jármûvekrõl, halálos balesetekrõl.
Ezek hátterében részben az orszá-
gos fõ-és mellékúthálózatok álla-
potának katasztrofális volta is
szerepet játszik. Az útfelületeken
különbözõ mélységû, folyamatos
nyomvályúk, kátyúk, repedések és
felgyûrõdések keletkeznek. Az
utakon a gépjárûvek ezeken a
megromlott állapotú útfelületeken
kell, hogy közlekedjenek, ame-
lynek következében folyamatos
veszélyeztetettségnek vannak
kitéve.

A nyomvájús úton való gyorsí-
táskor a forgatónyomaték, fékezés-
kor pedig maga a fékhatás nem
egyformán hat a jobb és bal oldali
kerekekre. Ebben az esetben meg-
pördülhet, sodródhat, esetleg irá-
nyíthatatlanná válhat a gépjármû
még akkor is, ha az eredetileg
megfelelõ mûszaki állapotú volt.
Bár sok balesetveszélyes helyzet
elkerülhetõ fékezéssel, oldalra
kormányzással, manõverezéssel,
ugyanakkor nem elhanyagolható
tény, hogy éppen a nyomvájús
utak esetében ezek a mozdulatok
idézhetik elõ a bajt. A biztonsá-
gosabb közlekedés megteremtése
érdekében azt gondolom, hogy
valamennyi gépjármûvezetõ érde-
ke, hogy küzdjön a rossz állapotú,
balesetveszélyes útfelületek kijaví -
tásáért és megszûntetéséért.

(név és cím a szerkesztõségben)
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Intézményi felújítások megyeszerte

Számtalan intézményt, például iskolákat,
szociális intézményeket tart fenn a Csong-
rád Megyei Önkormányzat. Az épületek
sajnos sok esetben rendkívül elhanyagoltak,
hiszen az elmúlt 15-20 évben keveset fordí-
tottak állagmegóvásukra, felújításukra. A
közgyûlés Tulajdonosi Bizottsága a közel-
múltban tárgyalta az intézmények felõl be-
érkezett igényeket, és mint Csányi Lász-
lótól megtudtuk, idén is háromszoros túlje-
lentkezés volt az elkülönített forrásokra.
Célfelújítási feladatokra idén 85 millió
forintot különítettek el, míg az ingatlanok
karbantartására 75 milliót. „A Bedõ Albert
Középiskola kollégiumában például a vizes
blokk felújítására is nyújtottak be pályáza-
tot, méghozzá sikeresen” – mondott példát
Csányi László.
A Klúg Péter nevét viselõ hallássérült gyer-
mekekkel foglalkozó szegedi intézmény 9 mil-
liót igényelt akadálymentesítésre, térburko-
latra, illetve a vizes blokk akadály-

mentesítésére. A teljes összeget nem tudta
megítélni a bizottság, ám több mint 7 mil-
liót fordíthat az intézmény ezekre a beru-
házásokra.
A megyei önkormányzat Napsugár Ottho-
nának ruzsai és mórahalmi idõsek otthona,
illetve az ásotthalmi fogyatékos otthon is
igényelt támogatást. A mórahalmi idõsek
otthonánál a fûtési rendszer átalakítását
támogatta a bizottság, illetve fürdõszoba
burkolást és vakolatjavítást. A bizottság tag-
jaként Csányi László külön indítványt is
benyújtott az intézmény érdekében, így a
terasz burkolását és egy rámpa építést is
megvalósítják még ebben az évben. A kar-
bantartási pályázat tekintetében a pusz-
tamérgesi szakiskolánál idén kijavítják a
lépcsõburkolat hibáit. „Az elõzõ évhez képest
a 2-es választókerület sikeresebben pályázott
ezekre a forrásokra” – összegezte Csányi
László a tapasztalatait.

H. I.

Sikeresen pályáztak a térség intézményei

„Nem kétséges, hogy március 9-én a nép-
szavazással lezárult egy korszak. A nép-
szavazás lényegében megvonta a közbizal-
mat Magyarország kormányától. Világossá
tette, hogy ezt így folytatni nem lehet. A
kormány lényegében meg is bukott, szét is
esett, kisebbségi kormánnyá silányult.
Valójában felhatalmazás nélkül kormá-
nyoz.”

„Március 9-ével nemcsak a többségi kor-
mányzás ért véget Magyarországon, ha-
nem egy gondolkodásmód korszaka is
lezárult; véget ért a reformdiktatúra
korszaka is: boldoggá, modernné, prog-
resszívvé teszlek benneteket, ha bele-
gebedtek is. No, az efféle gondolkodás-
mód felett is meghúzták a lélekharangot.”

„Kedves szocialisták, értsétek már meg, az
emberekkel szemben Magyarországon
gazdasági válság idején nem lehet kor-
mányozni.”

„Politikai fordulat kell ahhoz, hogy az
ország talpra állhasson. Ezt bizonyította
maga a népszavazás és annak sokakat
meglepõ eredménye. Ezt bizonyítják a
civil kezdeményezések és a többség akara-
ta, amely politikai fordulatot kíván.”
„Új gazdasági egyezséget kell, kellene köt-
nünk, amelynek az a lényege, hogy ezen-
túl nem hitelbõl és nem eladósodásból
finanszírozzuk az országot, hanem gazda-
sági növekedésbõl, vagyis munkából.
Egyezséget kellene kötnünk, hogy az
ország eladósodását megállítjuk, munka-
helyeket teremtünk és megindítjuk a jelen-
tõs mértékû gazdasági növekedést. Mert
abból lesz; a növekedésbõl lesz munka. A

növekedésbõl lesz értékálló nyugdíj. A
növekedésbõl lesz forrás, amellyel támo-
gatni lehet a családokat, és amellyel állami
beruházásokat lehet finanszírozni.”

„Növekedés, növekedés, növekedés. Ez az
új egyezség gazdasági programjának a
kulcsa.”

„Mi készek vagyunk arra, hogy életben
tartsuk a reményt, és életben tartsuk a
jövõt. A Fidesz készen áll Magyarország

szolgálatára, mert úgy érzem, hogy mi
tudjuk, hogy a magyar emberek jobb élet-
minõséget, magasabb életszínvonalat
érdemelnek, és ha tisztességes kormányuk
van, amelyikre számíthatnak, akkor azt el
is fogják érni. Sok embert látok ma itt,
akik alkalmasak arra, hogy Magyarorszá-
got szolgálják.”

(Orbán Viktor beszéde a Fidesz politikai
évadzáróján hangzott el 2008. június 12-én.

Forrás: http://orbanviktor.hu/)

Az elõrehozott választás gazdasági kényszer

A térségben mûködõ minden megyei fenntartású intézmény sikeresen pályázott az ingatlanok
karbantartására, illetve az intézmények célfelújítására – tájékoztatta a Térségi Tükröt
Csányi László, Mórahalom alpolgármestere, a Csongrád Megyei Közgyûlés Tulajdonosi
Bizottságának tagja.
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A Csongrád Megyei Önkor-
mányzat támogatása által be-
szerzett 2 milliós értékû beren-
dezésnek köszönhetõen elle-
nõrizni lehet, hogy a vezetõk
betartják-e a kötelezõen elõírt
pihenõidõt és sebességet.
„A berendezés megvásárlását
azért tartottuk fontosnak, mert
az utóbbi idõkben olyan mérték-
ben jellemzõvé váltak a teher-
gépjármûvek okozta közúti bale-
setek, amelyekkel szemben foko-
zott intézkedésekkel kell fellépni.
Örömünkre szolgál, hogy Csong-
rád megyében a rendõrség mun-
káját az jellemzi, hogy kiemelten
kezeli a lakosság biztonságának
és a közlekedés biztonságának
megteremtését” – nyilatkozta la -
punknak Magyar Anna, a
Csongrád Megyei Közgyûlés
elnöke.

A tachogáf valójában egy olyan
elektronikus érzékelõ, amely
képes akár a jármû által megtett
út hosszát is mérni. Ezen adatok
lekérdezéséhez, értékeléséhez
egy kártyakiolvasóra van szük-
ség. Ilyen technikai eszközt
szerzett be megyei támogatásal
a Csongrád Megyei Rendõr-
fõkapitányság.

„A Csongrád Megyei Közgyûlés
elnökasszonyával áttekintettük a
megyei közlekedés helyzetét, és a
Védelmi Bizottság is napirend-re
tûzte annak megtárgyalását.
Mindannyiunk elemi érdeke,
hogy a gépjármûvezetõk pihen-
ten, a közlekedésbe való rész-
vételre alkalmas állapotban ül-
jenek a volán mögé. Az új ké-
szülék azt célozza, hogy megál-
lapíthassuk, hogy a Csongrád

megye útjain naponta átmenõ
1500-2000 kamiont vezetõk va-
lóban arra alkalmas állapotban
vannak-e arra, hogy útjainkon
áthaladjanak” – mondta Lu-
kács János megyei rendõrfõka-
pitány.
A Csongrád Megyei Önkor-

mányzat abban bízik, hogy az
adatleolvasó berendezésnek kö-
szönhetõen hatékonyabban le-
het ellenõrizni a tehergépjár-
mûveket, így ebbõl adódóan
kevesebb kamion és busz okozta
baleset lesz a megyében.

Szabó Kati

A Csongrád Megyei Önkormányzat ajándéka

A biztonságosabb közlekedést szolgálja

Nincs mûvelõdési ház a Szegedhez tartozó Klebelsberg-telep – ismer-
tebb nevén Hattyas – területén. Mivel az iskolához tartozó ebédlõt –
melyet jelenleg használhatnak – lebontásra ítélték, közösségi tér
nélkül maradhatnak az ott élõk. Több kérelmet is írtak már közössé-
gi életük megmaradása érdekében, többek között Nógrádi Zoltánhoz
és Glatz Ferenchez is fordultak problémájukkal.

Mint ahogy a Térségi Tükör elõzõ számában is beszámoltunk róla,
aggódnak a Klebelsberg-telepiek kulturális életük jövõje miatt.
Mûvelõdési házzal 1948 óta nem rendelkezik a szegedi városrész,
hiszen az egykor lakossági önerõbõl és összefogással emelt épület

jóformán az államosítása óta kocsmaként üzemel. Nem is ezt
szeretnék visszakapni. Belátták, hogy egyelõre egy teljesen új
mûvelõdési házat nem fognak felépíteni a telepen, de továbbra is
keresik a mindenki számára legjobb megoldást.
A településrész közösségi életéért sokat tevékenykedõ Klebelsberg-
telepi Polgári Kör Egyesület szeretné elérni, hogy legyen egy olyan
közösségi hely, ahol össze tudnak gyûlni, és programokat tudnak
lebonyolítani. Vetõ Zsuzsa vezetõségi tagtól megtudtuk, hogy a
Harangláb Nyugdíjasklubbal együtt fogják össze a kulturális prog-
ramokat a környékben. Jelenleg az iskolához tartozó faház ad
otthont rendezvényeiknek, szakköreiknek. Ha ezt az építményt lebont-
ják, akkor jóformán fedél nélkül maradnak.

Glatz Ferenctõl egy szegedi látogatásakor kértek segítséget az
egyesület tagjai. Glatz a Párbeszéd a Vidékért Egyesület elnö-
keként Botka Lászlóhoz fordult levélben, melyben a következõket
írja: „A fórum után felkeresett a Klebelsberg-telepi Polgári Kör
Egyesület képviseletében több kolléga, és mint a Párbeszéd a
Vidékért Egyesület elnökétõl, támogatást kért közösségi házuk meg-
tartása ügyében.” Glatz Ferenc arra kérte Botka László polgármestert,
hogy amennyiben tud, segítse az egyesületet céljai elérése érdekében.
Erre ígéretet is kapott, ám az azóta eltelt idõben nem történt semmi
az ügyben. A problémát jól ismeri Nógrádi Zoltán országgyûlési
képviselõ, Mórahalom polgármestere is, akihez Hattyason tartott
fogadóóráján fordultak a lakosok. „Az utóbbi idõben Szeged
vezetése nem fordít elég figyelmet a külsõ városrészek ilyen típusú
gondozására, a közösségi élet elsorvasztására törekszik. A térség
szabaddemokrata országgyûlési képviselõje sem foglalkozik ezzel az
üggyel kellõképpen, ezért vállaltam, hogy segítem a hattyasiakat” –
nyilatkozta lapunknak Nógrádi Zoltán.
A lebontásra ítélt faház felújításán túl, a fiókkönyvtár bõvítésén át
egy új közösségi ház építéséig több verzió is felmerült megoldásként.

va

Mûvelõdés a város peremén

Veszélyben Hattyas kulturális élete

A térségünkben egyre jelentõsebbé váló teherforgalom a balesetveszé-
lyes helyzetek számának növekedését hozta magával. Ennek hatására
döntött úgy a Csongrád Megyei Önkormányzat, hogy támogatja
annak az eszköznek a beszerzését, amelynek köszönhetõen a rendõrök
fokozottabban tudják majd ellenõrizni a tehergépjármûvek vezetõit.
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Na, nesze neked Tanyavilág, és nesze neked
tanyavilág! Ha hasonló írást olvasok, mint a
fenti idézet, teljes terjedelmében, komoly
emberektõl, ugyan mi mást tehetnék, minthogy
beleteszem az újságba? Pedig mögmondta
Szikkadt Jani, hogy elege van már a “magyar”
írásokból, visszatérhetnék már az embörös,
velõs tanyai történetekhöz. De nem bírok!
Ahogy valamelyik elõzõ számban írtam, távol
áll tõlem a politika s ezután sem lösz másként:
ami engem ösztönöz, az az a felismerés, hogy
micsoda veszély fenyegeti a magyarságot s ez
sajnos nem annak a függvénye, hogy éppen
melyik párt van a kirakatban – mert ez a négy
évenként leváltható politikai elit, akiknek a nép
nyúzása árán is csak az a fontos, hogy milliárd-
jait gyarapítsa, ki van szolgáltatva a pénzkartell
nemzetközi és hazai gépezetének. Ilyen súlyos
helyzetben reménykedhetünk-e valamiben?

Mint tudjuk, a remény a vereség elsõ jele, így
inkább tennünk köll azt, amire van lehetõsé-
günk: próbáljuk meg megtalálni, felismerni a
mindennapi életünkben használható magyar
hagyományokat és vigyázni erre az értékre,
mert ez még megvan és hátha lesz olyan erõs
védõháló, hogy megvéd bennünket! S Gömöri
Rolandnak is igaza lehet: minél erõsebb a prés,
annál hevesebben tör föl buzgár – lila hajú pun-
kok, vén raszták, olyanok, kiket régen az sem
érdekelt, melyik országban laknak, fordulnak a
magyarság dolgai felé.
A tanyán lakó embernek pedig eleve nagyobb
az esélye rá, hogy függetlenítse magát a befo-
lyásolás alól s élje világát – továbbra is erre sze-
retnék buzdítani. Áldás!

Görgényi Gábor
(Megjelent a Tanyavilág 8. számában,

www. lapszemle. hu/tanyavilag)

A királyhalmi szomszédokkal
testvértelepülési kapcsolatot is
ápolnak az ásotthalmiak, ám
jelenleg akár több órát is
várakoznak a határon, hogy az
egymástól karnyújtásnyira lévõ
településre eljuthassanak – nyi-
latkozta lapunknak Királyhalom
helyi közösség elnöke, Pék Já-
nos.
Ásotthalom polgármestere, Pet-
ró Ferenc a Térségi Tükörnek
kifejtette, most vált igazán aktu-
álissá a határnyitás, hiszen Rösz-
kén és Tompán – fõleg a vendég-
munkások miatt – esetenként
nagyon hosszú a várakozási idõ.
„A határnyitás nem csupán a két
település lakosságát érinti, hiszen
Szabadkától Szegedig több százez-
er ember számára lenne hasznos”
– hangsúlyozta.
A Csongrád Megyei Közgyû-
lés elnöke, Magyar Anna – aki
szintén részt vett a két ország
delegáltjai jelenlétében tartott
ásotthalmi tanácskozáson – úgy
látja, hogy tíz év után végre
kimozdulhat ez az ügy a holt-
pontról. A Homokháti Kistérség
képviselõi ugyanis szándéknyi-
latkozattal fordultak a megyei
közgyûléshez, mely döntését köv-
etõen felterjesztést küld a kor-

mányhoz. Egy határátkelõ megé-
pítése – fõként jelen esetben,
amikor is schengeni határról
beszélünk – jelentõs költségekkel
jár, amit szintén figyelembe kell
venni a társadalmi és gazdasági
igény mellett. Nógrádi Zoltán

országgyûlési képviselõ szerint
a Homokháti Kistérségben kie-
melt feladatként kell kezelni a
határnyitást. „Ennél jobb lehe-
tõség, mint a 2007-2013-as szerb-
magyar határon átnyúló Interreg
pályázati lehetõségek, nem lesz-
nek késõbb, ezért is kell most lépni
az ügyben, ki kell használni az
EU-s források megszerzésének
lehetõségét” – hangsúlyozta Nóg-
rádi.

A Vajdasági Magyar Szövetség
elnöke, Pásztor István úgy látja,
hogy az Ásotthalom és Király-
halom közti határnyitás egy
évtizede dédelgetett álma most
kimozdítható a holtpontról. A
vajdasági politikus szerint egy 3-
4 éves cikluson belül meg-
valósíthatóak a tervek, mely
révén egy újabb kapocs nyílhat a
két ország között.

Varga Anna

Nógrádi az uniós forrásokban látja a megoldást

Új határátkelõt szeretnénekÁsotthalomnál

„A mai, magát legfejlettebbnek tartó nyugati világ rettenetes igát rak a mai magyarok nyakába.
A kölcsönök által, mégpedig úgy, hogy a magyarok saját pénzét adják kölcsön a magyaroknak, igen
magas uzsorakamatra. Ez az ország így sohasem fog felemelkedni, szerepe csupán a fogyasztás
marad. A népességnek pusztulnia kell emiatt. Minden jel erre utal a mai kormányzat tetteibõl.
Minden a köz, az általános élet ellen történik, hogy finom cselszövõ politikával meggyorsítsák a
népirtást. ”

/Polyák Endre, a Magyar Nemzeti Bank volt fõellenõre/

Az Ásotthalom és a szerbiai Királyhalom közti határ megnyitását régó-
ta szorgalmazza mindkét fél. Az ügy most újabb lendületet vett, ugya-
nis egy tanácskozáson szándéknyilatkozatot írtak alá annak érdekében,
hogy megsürgessék a két ország szakminisztériumait.

A magyar hagyományok védelmében
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A pályázatra négyszeres volt a túljelent-
kezés, ezért újabb, 30 millió forintos keretet
biztosítanak erre a célra, még ebben az
évben – nyilatkozta a Térségi Tükörnek
Sándor Atilla, a megyei közgyûlés alel-
nöke.
Forráskúton, ezen a közel 2200 fõs tele-
pülésen az önkormányzat mindig is igye-
kezett biztosítani minden alapinfrastruk-
túrát az itt lakók számára, így a gyermekek
részére is. A köztéri játszóterek tekintetében
nagyon elszomorító volt a helyzet, de most
igazán nagy örömmel számolhat be a
település vezetése, hogy a pályázaton For-
ráskút község sikeresen vett részt. Ezáltal
lehetõség nyílik a mára korszerûtlenné és
használhatatlanná vált köztéri játszótér tel-
jes felújítása. „Az összköltségvetésében 3
millió forintos beruházás – melybõl pályáza-
ti támogatás közel 2.400.000 Ft – még idén
nyáron valósul meg” – tájékoztatta lapunkat
Fodor Imre polgármester.
Új hinta, mászótorony és különbözõ má-
szókák, csúszda, mérleghinta, kötélhíd,
pollyball, homokozó és rugós játékok kerül-
nek kihelyezésre, felállításra.
960 ezer forintot igényelt, és annyit is nyert
Öttömös ugyanezen a pályázaton – tudtuk
meg Bata Ferenc polgármestertõl. A tele-
pülésen parkosított, pihenõhelyekkel ellá-

tott kiépített helyen játszhatnak a gyerme-
kek, ám a kihelyezett játékok mára elavul-
tak és nem felelnek meg a szabványoknak.
„Három típusú játszóelemet vásárolunk a
nyert összegbõl, két mérleghintát, egy csúsz-

dát, illetve egy mászó várat tervezünk a
térre” – mondta el Bata Ferenc. Mindkét
településen a szerzõdés megkötésére vár-
nak, hiszen csak azt követõen indulhat meg
a munka, habár a tervezést már megkezd-
ték Öttömösön.
A polgármestertõl megtudtuk, hogy legké-
sõbb idén õszre megújult játszótér fogadja a
gyermekeket.

K. M. - H. I.

Játszótér felújítások a megyében

A kezdeményezés alapjául szol-
gáló INTERREG-es pályázat
teljes költsége 50 millió Ft volt,
és míg a kedvezményezett a
Kiskunsági Nemzeti Park Igaz-

gatósága, addig partnerként
Mórahalom Város Önkormány-
zata szerepelt.
Elõbbi a két madárles meg-
valósításához bitosított önrészt,

míg utóbbinak köszönhetõen
megtörtént 45 bivaly beszerzése,
a telep munkáját segítõ traktor
megvásárlása, a bivalyistálló, és
a közel 5 kilométeren keresztül a
telepen körbefutó villanykarám
felépítése is.

Nagyszéksós-tó még az 1850-es
években is nyílt vizû, közel 100
hektáron elhelyezkedõ, teljesen
lefolyástalan terület volt, sõt
korabeli feljegyzésekbõl tudni
lehet, hogy olyannyira elszike-
sedett, hogy halat például
egyáltalán nem lehetett fogni
benne. Idõközben azonban a
tájhasználat sokat változott, en-
nek hatására megindult a Ho-
mokhátság kiszáradása, a tó
medrét pedig felverte a nád.
„A bivalyoknak megkérdõ-

jelezhetelen szerepük lehet az
eredeti szikes tó állapotának
viszaállításában, hiszen 15 esz-
tendõ alatt akár képesek
„kilegelni” a tómederben talál-
ható nádat” - magyarázza
Csányi László, Mórahalom al-
polgármestere, aki szívügyének

tekinti a helyiek körében csak
„Bivalytelepként” emlegetett
létesítmény sorsát.
A kezdeményezés eredmé-

nyeképpen a nagy kiterjedésû
nádas egy részét nyílt vizes
területté, a tó partját pedig
rövid füvû legelõvé kívánják
átalakítani.
Azon túl, hogy az eredeti táj
visszaállítása részben az õsho-
nos bivalyok betelepítésével tör-
ténik, a különleges állatfajok
puszta jelenléte is már turisz-
tikai látványosság számba
megy.
„A reggeli idõben legelni induló
bivalyok látványa, majd alko-
nyatkor a szárazulatra való visz -
szatérésük nyomán elénk táruló
kép ritka pillanatokba avatja be
a természetszeretõ embert” –
meséli Csányi László alpol-
gármester.

Az üzemeltetõ önkormányzat-
nak nem titkolt szándéka, hogy
ki – használva a nyaralni vágyó
turisták és a helyi lakosok nagy-
arányú érdeklõdését – olyan
kirándulóhellyé tegye az idõtlen
szépségeket rejtõ tájat, ahol a
jövõben célzott turisztikai pro-
gramokat is indítanak majd.

Szabó Kati

Bivalytelep épült Nagyszéksós-tón

Megyénk mind a hét kistérségébõl jelentkeztek a Csongrád Megyei Önkormányzat játszótér-
felújítási kiírására, melynek elsõ fordulójában mintegy 20 millió forintot utalnak ki erre a
célra. A Mórahalmi Kistérségben Forráskút és Öttömös pályázott sikeresen, a két település
több mint 3 millió forintos támogatásból és önerõbõl valósíthatja meg terveit.

A Nagyszéksós-tó környékén szemlélõdõknek különleges élményben lehet részük: egy egész bivalycsordát
vehetnek szemügyre háborítatlan természeti környezet közelségében. Az eredeti táj visszaállítását és a
turisztikai érdekességnek számító hely kialakítását egyaránt célzó project a „Vizes élõhely rehabilitáció
a Nagyszéksós-tón” címet viseli.
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Az öttömösiek tizennegyedik alkalommal
rendezték meg híres Spágafesztiváljukat. Az
esemény ünnepi rangját emelte, hogy az
egyidejûleg megtartott Falunap keretében a
község fennállásának 100. évfordulóját is
ünnepelték.

Az elmúlt egy évszázad alatt a település
nagy fejlõdésen ment keresztül köszön-
hetõen annak, hogy lakossága dolgos,
munkát szeretõ emberekbõl kerül ki, akik
közül sokan megélhetési szinten is
foglalkoznak a különleges zöldségnövény: a
spárga termesztésével.
„Megérdemli ez a zöldségféleség, hogy évrõl
évre szenteljünk neki egy ünnepet. Azért jöt-
tünk ma össze, hogy együtt örüljünk a sok
áldozatos munkával felmutatható termés-
nek. Szeretnénk továbbá ezzel az ünneppel a
spárganövényt népszerûsíteni, hiszen ma
Magyarországon még nem annnyira elter-
jedtek az abból készült ételek” – mondta
Bata Ferenc, Öttömös polgármestere.
A kétnapos rendezvénysorozat elsõ napján
szakmai elõadásokon vehettek részt az
érdeklõdõk, míg a második napon a Szent
Korona hiteles másolatának megtekintése
után köszöntõk következtek, majd kitünte-
téseket osztottak ki. Az ünnepségen elis-
merték Nógrádi Zoltán országgyûlési kép-
viselõnek az elmúlt években a településért
végzett áldozatos munkáját is. Ekkor adtak
át Öttömösön elsõ alkalommal Díszpolgári
Címet is, amelyet Huszta Józefné kapott.
Az idõs hölgy a következõképpen vallott a
meg tisztelõ díjról: „Úgy érzem, amit tettem,
a közösségért, a községért tettem. Gazdasá-

gunkban mindig igyekeztünk a helybelieknek
munkát biztosítani. Azt gondolom, hogy ez
az elismerés egy kicsit a férjem elismerése is,
aki már nem lehet közöttünk.” A délutáni
fõzõversenyen a zsûri elnöke, Németh
József, a Vendéglõs és Hagyományõrzõ
Bizottság Venesz díjas elnöke arra hívta fel
figyelmünket, hogy Öttömös példaértékû a
tekintetben is, hogy évek óta készíti a
Spárgaételek Receptkönyvét.
A verseny alatt a mûvelõdési ház udvarán
már javában készültek a különféle spárga-
ételkülönlegességek, amelyek között az
elõételtõl a desszertig mindenféle finomsá-
got megszemlélhettünk, sõt meg is kóstol-
hattunk, s a pompás fogások ízvilága
önmagáért beszélt… Szabó Kati

A Kht. sikerrel vett részt egy TÁMOP
pályázaton, amelyet „Alternatív munkaerõ-
piaci programok” támogatására írtak ki. A
nyertes pályázat keretein belül lehetõség
van 30 hátrányos helyzetû, a Homokháti
Kistérségben élõ személy képzésére,
valamint legalább 18 fõ foglalkoztatására. A
pályázat megvalósítására több mint 50 mil-
lió forint áll rendelkezésre.
Fontos tudni, hogy a Homokháti Kistérség
foglalkoztatási helyzete az országos átlagnál
rosszabb. A térségben a munkanélküliségi
ráta az országosnál mintegy 25%-kal na-
gyobb, a tartós munkanélküliek, azaz az egy
éve regisztráltak aránya pedig szinte min-
den településen a 30-50%-os arányt ér el. A
térségben élõk szociális helyzete nem csak a
munkanélküliség miatt romlott az utóbbi

években, de a szociális segélyezettek száma
is egyre nõ, ami azt jelenti, hogy sok család
kerül egyre kilátástalanabb helyzetbe.
A térségben ugyanakkor a kis- és középvál-
lalkozások száma a megye többi térségéhez
képest igen alacsony, így a munkaerõ-
felvevõ képességük is csekély. Az utóbbi
idõig a legnagyobb munkáltatók minden
településen az önkormányzatok, illetve
azok intézményei voltak. A közelmúltban a
javuló megközelíthetõségnek, valamint a
térségi fejlesztéseknek köszönhetõen nõtt a
Mórahalmi Ipari Parkba betelepülõ vál-
lalkozások száma, jelenleg pedig további
három vállalkozás kíván hosszabb távon
Mórahalomra települni.
Közülük az egyik, a Fléma Snacks családi
vállalkozás már elkezdte mûködését, és

szándékai szerint minden évben folyama-
tosan növelni kívánja a termelést. A
Homokkert nyertes pályázata a
munkaerõpiac keresleti és kínálati oldalá-
nak egymásra találását kívánja elõsegíteni.
A vállalkozásnak képzett munkaerõre, a
hátrányos helyzetû embereknek pedig
tartós, biztos munkahelyre van szüksége. A
pályázat keretein belül lehetõség van piac-
képes ismeretek, OKJ-s bizonyítvány
megszerzésére és angol alapszintû nyelvis-
meret elsajátítására. A leendõ munkavál-
lalók számára továbbá olyan szolgáltatá-
sokat biztosítanak, amely segíti õket a prog-
ramban való bentmaradásban, emellett
mentális és szociális tanácsadást vehetnek
igénybe, valamint felkészítik õket a leendõ
munkába állásra.
Bízunk a program sikerében, valamint

abban, hogy minél többen élnek a
lehetõséggel, és minél többen kerülnek ki a
programból sikeres munkavállalóként.

Szabó Krisztina

Öttömösi Spárgaünnep
a 100 éves faluban

A Homokháti Kistérség hátrányos helyzetû lakosainak idén, illetve 2009-ben ismét
lehetõségük lesz arra, hogy használható, piacképes szakmához, illetve munkához jussanak.
Egy pályázaton több mint 50 milliót nyert a Homokkert Kistérségi Integrációs Kht. céljai
megvalósítására.

Alternatív munkaerõ-piaci programok hátrányos helyzetûeknek

Új képzési program a Homokháton
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A projektet a Homokkert Kht.
valósította meg a Csongrád
Megyei Önkormányzat vezeté-
sével. A központ lehetõségeit
egy ünnepség keretében ismer-
tették, amelyet Csányi László
alpolgármester nyitott meg. A
nagyszabású rendezvényen kép-
viseltették magukat a program
makói és aradi partnerei is. A

szakmai elõadásokat követõen
Fodor Csaba, a Homokkert Kht.
ügyvezetõje végigvezette a jelen-
levõket az épületen, és szemlél-
tette az épület szellõztetési meg-
oldását, a napcsapdákat, tetõab-
lakokat, a fûtõberendezések
közül a hagyományos szerkeze-
tû, vagyis vályog búboskemen-
cét, valamint az energiataka-

rékos világítási megoldásokat.
Ezt követõen beszélt az épület
„energiatudatos” szerkezetérõl,
a nagy tömegû, nagy hõtároló
képességû szerkezetrõl, a vasbe-
ton „koporsófödémrõl”, amely
a tetõtéri hõérzet javítására
szolgál.
A négyszáz négyzetméter terü-
letû, L alakú Központ a meg-

újuló energiaforrások felhasz-
nálásának lehetõségeit hivatott
demonstrálni, a térség különféle
adottságait bemutatva és ki-
használva. A rendelkezésre álló
napsütéses órák magas száma
természetszerûleg kínálja a
napenergiát mind közvetetten,
mind közvetlenül hasznosító
eszközök – úgymint építészeti,
épülettervezési technikák, nap-
elemek, napkollektorok és hõc-
sapdák – alkalmazását. A me-
zõgazdasági, erdészeti területek
potenciálisan alkalmasak a
szintén forrásként hasznosítható
biomassza (energiafû, energi-
acélú faültetvények) akár fõ-,
akár melléktermékként történõ
elõállítására, majd hasznosítá-
sára (brikett, pellet alapú tüze-
lõanyagok).
A fejlesztés a fent említett
megújuló energiahasznosítási
lehetõségek bemutatását hiva-
tott megvalósítani az alkalma-
zott épületgépészeti és mûszaki
megoldásain keresztül.
Kiemelten kezelt építészeti meg-
oldások közé tartozik a napen-
ergia használata a melegvízel-
látásban, illetve az energiafû
használatának bemutatása a
fûtési megoldásban. A bemuta-
tó- és kiállítóhely funkció mellett
az épületben helyet kap egy sza-
kértõi bázis is. Egyrészt kísér-
letezni fognak, hogy milyen
alternatív lehetõségei vannak a
fûtési- és villamos energia fel-
használásnak. Másrészt egy ter-
vezõi iroda fog segítséget és
tájékoztatást nyújtani a jól hasz-
nálható energiatudatos építé-
szeti megoldásokról és a forga-
lomban lévõ technológiákról.

Ördögh Szilvia

A támogatást több konkrét célra használ-
hatja fel a Kistérség. Összesen négy
„Kistérségi Szeniorsport - Aktív Életmód –
Egészségfejlesztõ Program” megvalósítását
teszi lehetõvé az 1,2 milliós támogatás.
Ezen felül 4 darab „Tematikus Kistérségi
Sporttáborozási Program” megvalósítására
pályáztak sikeresen, melynél a támogatás
összege 1.290.000 forint. „Kiemelt jelen-
tõségû szabadidõsport események meg-
szervezésének támogatására” pedig idén
kapott elõször támogatást a Többcélú
Társulás, ez esetben az elnyert összeg
1.200.000 forint.
A szenior sport keretében tevékenységünk-
kel célunk a Kistérség településein egyedül
élõ idõsek társas kapcsolatainak kiala-
kításában való közremûködés, illetve az

egyedülléttel járó káros hatások megszün-
tetése a csoportos sporttevékenységeken
való részvétellel. Ezen kívül az életminõség
javítása is céljaink között szerepel mozgás-
rehabilitációs tevékenységek, illetve egész-
séges életmóddal kapcsolatos ismertetõ
elõadások segítségével.
A komplex kistérségi táboroztatási pro-
grammal szeretnénk elõsegíteni, hogy a
sport valamennyi hasznos funkciója, mint
például az egészségfejlesztés, a nevelés, a
személyiségformálás, a mozgáskultúra
fejlesztése, valamint a szabadidõ kultúrált
eltöltése érvényesülhessen az ifjúság
körében.
A Kistérségi szabadidõ sportprogramok
megszervezésével és bonyolításával egyik
kiemelt célunk az életminõség javítása. A

lakosság fizikai aktivitását szeretnénk
ösztönözni, melyre kiváló lehetõséget
nyújthatnak kistérségi szabadidõsport
tevékenységek és programok.
Összességében kiemelt célunk a Többcélú
Társulás és annak területén mûködõ civil
szervezetek, sportegyesületek, szabadidõ
klubok, illetve intézmények együttmû-
ködésének erõsítése. Úgynevezett „szaba-
didõsport hálót” szeretnénk létrehozni az
egészséges életmód egész életen át tartó
megõrzéséért.
A programok megvalósításában együtt-

mûködõ szervezetek: Móra Ferenc ÁMK,
Kistérségi Focisuli SE, Mórahalom Város
Képviselõtestülete Gondozási Központja,
Zákányszéki Gondozási Központ, Ásott-
halom Község Önkormányzat Gondozási
Központ, Forráskúti Általános Iskola.

dr. Sáricz Brigitta
Homokháti Kistérség Többcélú Társulása

A megújuló energiaforrások felhasználásának lehetõségeit mutatja be az Energia Tanácsadó és
Információs Központ, melyet a közelmúltban adtak át Mórahalmon. A négyszáz négyzetméteres központ
kistérségünk természeti adottságaira alapozva mûködik.

Megújuló Energia Információs Központ

Napelemek, napkollektorok és hõcsapdák

Kistérségi Szenior Sport – Aktív Életmód Program
Idén újra támogatást nyert az Önkormányzati Minisztériumtól a Homokháti Kistérség
Többcélú Társulása. A több mint három és fél millió forintot a Kistérségben különbözõ
sportrendezvények és programok lebonyolítására fordíthatják.
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Országos esemény lett a paradicsomdobáló versenybõl

Az elsõ fesztivál mérlege

Tizenöt tonna, egy kamionnyi paradicsom
esett áldozatul az elsõ Mórakert paradic-
somfesztiválon 2007-ben. Hét csapat mér-
kõzött egymással a rendhagyó versenyen,
akik fehér, illetve sárga színû trikókban
dobálták egymást a mórahalmi paradic-
sommal.
A paradicsomdobálás a spanyolországi

Bunol városában már bevett hagyomány, az
ötlet onnan származik. A spanyolok azon-
ban egy fõutcán dobálóznak, majd legvégül
patakban fürdenek meg. Mórahalmon
azonban úgy döntöttek, inkább a sportpá-
lyára telepítik a versenyzõket, ügyelve a biz-
tonságra.
A kezdõdobást Nógrádi Zoltán ország-
gyûlési képviselõ, polgármester, Hódi
Pál, a Mórakert elnöke és Rácz József
ügyvezetõ igazgató ejtette meg. A játéksza-
bályok értelmében az 5-5 fõs csapatok öt
percig játszottak egymással, és az nyert, aki
az ellenfél térfelén felállított rekeszgúlában
nagyobb kárt okozott. Volt, aki optimistán
világos színû nadrágban állt pályára, a böl-
csebbek sötét színû sortot, illetve fürdõruhát
vettek fel, és akadt, aki bukósisakkal vé-
dekezett. Nemcsak a játékosok, még a me-
részebb operatõrök és fotóriporterek is
találatot kaptak. Egy-egy mérkõzés után a
mórahalmi önkéntes tûzoltók locsolták
tisztára a versenyzõket. A víztõl felfrissült
csapatok újabb fordulóban csaptak össze, a
verseny pedig végül döntetlennel vég-
zõdött, az Elsõ Szegedi Rögbi Klub Hobbit
csapat és a mórahalmi Spartacus F1 oszto-
zott a babérokon.
A rendezvényt szervezõ Mórakert Szövet-
kezet ügyvezetõ igazgatója, Rácz József –
aki szintén beállt a játékba a Kebelbarátok
csapatát erõsítve – elmondta: a szövetkezet

egyik leghíresebb terméke a paradicsom,
amely a Mórakert logójában is szerepel.
Évente 5 millió kilót, vagyis 5 ezer tonnát
adnak el belõle, és a növény 200 termelõnek
nyújt megélhetést. A paradicsomfesztivállal
még nagyobb népszerûséget szerettek volna
szerezni.
Ez utóbbi sikerült: a mórahalmiak, zákány-
székiek, szegediek óriási érdeklõdéssel
kísérték az eseményeket, együtt tornáztak
Béres Alexandrával, és segítettek elpusztí-
tani a lecsófõzõ verseny „végtermékét”.
A lecsófõzésben mórahalmi siker született:
Szekeres Attila és Vér István remekelt egy
speciális babgulyás lecsóval. A második
helyen a Kazi Péter és Matuszka Antal

(Zákányszék polgármestere) által készített
tarhonyás-csirkés különlegesség végzett,
harmadik lett a Dobó József és Frank
Dezsõ által jegyzett finomság.

Idén is lesz paradicsomos parádé

Az idei, II. Paradicsom Fesztivált 2008. jú-
lius 6-án (vasárnap) 11.00-18.00-ig ren-
dezik meg. A sportpályán az egészségsátor-
ban a paradicsomcsatával, valamint a lecsó-
fõzéssel párhuzamosan vércukorszintet és
vérnyomást mérnek, BMI indexet számol-
nak, és lesz véradási lehetõség is. Lesz pa-
radicsom fajta kiállítás, borkóstoló, íjászat,
ugróvár, természetes alapanyagú üdítõi-
talok kóstolása. Béres Alexandra ismét
megmozgatja a kilátogatókat, a nevettetés-
rõl az Irigy Hónaljmirigy és a Grimm-
Busz Színház elõadása gondoskodik. A
kilátogatóknak akciós befõzõparadicsom
vásárral kedveskedünk. K. F.

Köszönet
A Ruzsai Nagycsaládo-
sok Egyesülete köszönetet
mond a Mórakert Szövet-
kezetnek, Csányi László
megyei képviselõnek, Nóg-
rádi Zoltán országgyûlési
képviselõnek, valamint
Bánfi Tamás háziorvos-
nak a május elsejei szín-
vonalas programokért, a
Ruzsai Falunapon való
baráti részvételért, és a
gyermeknap megren-
dezésében nyújtott segít-
ségükért.

Hagyományt akart teremteni a Mórakert Szövetkezet az elsõ, tavaly megrendezett paradi-
csomfesztivállal, és ez sikerült is: olyan látványosságok vonzották a mórahalmiakat és a
környékbelieket – valamint a helyi és az országos médiumokat – a sportpályára, amelyeknek
még sehol az országban nem volt elõzménye. Spanyol mintára meghonosították a paradi-
csomdobáló versenyt is.
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A Homokhát Televízió célja és feladata, hogy
a térség települései között már meglévõ
kapcsolatokat – legyenek azok társadalmi,
gazdasági, vagy kulturális természetûek –
mûsorában tükrözze; küldetése pedig, hogy
ezeket az eddigieknél is szorosabbra fûzze.
Immár 11 településen láthatják mûsorát.
A televízió adásait eddig ásotthalmi,

domaszéki, öttömösi, pusztamérgesi, rösz-
kei, ruzsai, és zákányszéki nézõink kísérhet-
ték figyelemmel. A heti 4 órás, szerkesztett
adással jelentkezõ mûsorainkban helyet kap-
nak a különbözõ településeken történt
eseményeket, rendezvényeket beharangozó,
majd megörökítõ felvételek.
Heti rendszerességgel jelentkezünk Tér-
ségi Hírösszefoglalónkkal, Hírhéttér mû-
sorunkban pedig a hírekben rejlõ informá-
ciókat bõvebben kifejtjõ riportjainkat
láthatják. Homokszemek címû magazi-
nunkban portréinterjúkat láthatnak a
térség nevezetes személyiségeivel, továbbá
olyan összeállításokat, amelyek környezõ
világunk színes és érdekes jelenségeirõl
szólnak.
A térségben élõ futballrajongók a Homok-
hát TV-ben izgalmas meccseket is láthat-
nak, a különbözõ korosztályokat képviselõ,
és dallamszeretõ közönség pedig a zenés
mûsorokat is megtekintheti.

Az adásokat a következõ idõpontokban
láthatják:

szerda: 18.00
csütörtök: 18.00

vasárnap (ismétlés): 14 órától

Örömmel tudatjuk, hogy júnus 18-tól a
Homokhát TV adását már a következõ

helyeken is láthatják: Bordány, Forráskút,
Kiskundorozsma és Zsombó.
Kérjük azokat a Kedves Nézõinket, akik
ezeken a területeken szeretnék nézni adá-
sainkat, hangolják át televíziókészülékeiket az

OIRT 05 CSATORNÁN
a 93,25 MHZ-es FREKVENCIÁRA!

Elérhetõségeink: 62/281-219,
www.homokhattv.info,

homokhattv@morahalom.hu

Bõvült a Homokhát TV sugárzási körzete

2006 július 28-án Rádiós jegyzetében töké-
letesen és tömören leírta a mai magyar
valóságot. Az interneten egy darabig olvas-
ható volt, majd persze levették, de néhány
nemzeti elkötelezettségû honlapon még meg-
található.

“ Veszélyben van az én hazám. Ma már
nem az a kérdés, hogy milyen, hogy hány
tenger hullámai nyaldossák a partjait, vagy
hogy miféle népek lakják. Mert bajban van
az én hazám a határon belül és kívül is.
Szerkezetének eresztékei recsegnek-ropog-
nak, eltûnik az 1000 éves rendszer, tíz falu
nem épít templomot, helyette bezárja az
iskoláit, a kispostát, holnap már a hivatalt
is, holnapután pedig a vonat meg a busz
sem jön többé.
A magára hagyott ember elfárad,

megvénül, kevés lesz az SZTK-bot, hogy
támassza. Aki még mozdulni tud, az meg
menekülõre fogja. Elhagyja a földet,
amelybõl vétetett, a helyét génmanipulált
nagyüzem foglalja el. Megtelnek a városok
népekkel, a körzetes iskolákban egyre
kevesebbet tanítanak majd a hazáról. Lesz
megint kötelezõ nyelv, csak most nem a

kolhozról, hanem a globalizált világ
kórusában kell majd énekelni.
Persze könnyedén tercelnek a rendsz-

erváltás haszonlesõi, a nemzeti vagyon
áruba bocsátásából elvtelenül gazdagodók.
De miként sodródtunk ilyen veszélybe?
Tizenkét évvel az európai csatlakozási
kérelem beadása után mintaországból a
szégyenpadra kerültünk. Az ország üres, a
kassza nemkülönben. De miként jutott
idáig az én hazám? Hogy napról napra
csökken az ereje, kevesebb a dolgozó
embere, születõ gyermeke, fogy a lakossá-
ga, miközben egyre több a felírt gyó-
gyszere, abortusza, szaporodnak a beteg-
ségei és sokasodnak a halottai. Nem segít
már ezen a többi magyar sem, a határokon
túl. Valami végleg elromlott. Szeretet, szoli-
daritás, szinergia, egyik sem magyar kate-
gória. Tatárt, törököt, Trianont még túl-
éltük, de most, most veszélyben van a mi
hazánk.”

Görgényi Gábor
(megjelent a Tanyavilág 14. számában,

http://lapszemle.hu/tanyavilag/Tanyavilag14.ht
ml#palffy)

Neki tán csak hisztek, hisz’ benne van a tévében!

Pálffy István is “megvilágosodott”
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Ez itt 

az Ön 

hirdetésének 

a helye!

Tel:

30/3387641
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Szent Jakab hava

Július 2.   

Sarlós Boldogasszony

napja

Boldogasszony a
várandós anyák, a
szegények, a szükség-
ben szenvedõk és a
halottak oltalmazója.
Hazánkban az aratás
kezdõnapjaként tartják
számon. A nap elne-
vezése az aratás egykori
módjára utal, amikor a
nõk még sarlóval arat-
tak.

Július 20.  

Illés napja

Évszázados megfi-
gyelések szerint ezen a
napon, ill. e nap táján
gyakoriak a viharok. E
napon munkatilalom volt,
mert úgy gondolták,
hogy aki ilyenkor a
mezõn dolgozik, abba
belecsaphat a villám, a
termést pedig elveri a
jég.

Július 22.   

Mária Magdolna napja

Idõjárásjósló hiedelem
kapcsolódik ehhez a
naphoz: úgy hitték, esnie
kell az esõnek, mert
Mária Magdolna siratja
bûneit.

Július 25.   

Jakab napja

Szent Jakab az apos-
tolok közül elsõként
szenvedett vértanúhalált.
Õ a búcsújárók, utasem-
berek, hajósok
védõszentje. A népha-
gyomány szerint Jakab
napra kellett learatni a
zabot, mert ami kint
marad az elvész. 

Július 26.  

Anna napja

Szûz Mária édesanyjá-
nak ünnepe. Szent Anna
a gazdasszonyok,
bányászok, szabók
valamint a járványos
betegségben szenvedõk,
haldoklók egyik párt-
fogója. Különösen
tisztelt védõszentje volt
a katolikus asszonyok-
nak, fõként a meddõ és
terhes és szülõ nõk
fohászkodtak hozzá
pártfogásért. Kultusza a
középkorban a keddi
naphoz kötõdött. Több
vidéken a meddõ asz-
szonyok a keddet meg-
böjtölték. A Szent
Annának szentelt kedd

Július

Július 1.

A magyar 
egészségügy napja. 

Július 1.

Építészek világnapja.
1997-ben tartották e
napon utoljára. 

Július 2.

Vasutasnap. 1951-tõl
augusztus, majd 
1961-tõl július második
vasárnapján ünnepeljük.

Július 3. 

Polgárõrnap
Magyarországon.

Július 4.

Nemzetközi
szövetkezeti nap. A
Szövetkezetek
Nemzetközi
Szövetségének 1922.
évi határozata alapján
annak emlékére ünnep-
lik, hogy 1844-ben az
angliai Rochdale nevû
kisváros 28 polgára
létrehozta a legelsõ
szövetkezetet, az
Érdemes Úttörõk
Társaságát.

Július 11.

Népesedési világnap. Az
ENSZ célja, hogy felhív-
ja a világ - fõként a har-
madik világbeli országok
- figyelmét a Föld túl-
népesedésének veszé-
lyére.

Jeles napok

Térségi Tükör

Kiadó: Móranet Kht.

Ügyvezetõ igazgató:

Duka Félix

Fõszerkesztõ: Varga Anna

Szerkesztõk:

Fodor Csaba, Péter Árpád,

Szabó Kati

Kiadói telefon: (62) 281-219

Készült:

Typo-Alfa Nyomda Kft.

(30) 33 87 641

Nyomdai elõkészítés:

Térség Invest Kft.

6782 Mórahalom, Röszkei út 1.

sok helyen évszázadok óta
asszonyi dologtiltó napnak
számított. A hagyomány
szerint Anna nap szakad
meg a virágos kender
töve, ezért ilyenkor
kezdték a felszedését.


